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دکتر علی خطیبی
معاون اداری، مالی و توسعه منابع وزیرعلوم

گزارش »ایران« در باره نوسازی و ساماندهی حمل و نقل عمومی در تهرانیادداشت

عزم دولت و شهرداری برای حل مشکل ترافیک پایتخت

یکـــی از راه هـــای کاهـــش ترافیـــک و 
به تبـــع آن آلودگی هـــوا در پایتخت، 
توســـعه حمل و نقل عمومی اســـت؛ 
ایـــن موضـــوع ســـال ها فقـــط مطرح 
نبـــود  بـــه دلایلـــی مثـــل  و  می شـــد 
زیرســـاخت های لازم، تأمین نشـــدن 
بودجـــه و... در حد اظهـــار نظر باقی 
می ماند. اما بـــا روی کار آمدن دولت 
سیزدهم و تغییر مدیریت شهرداری، 
بـــرای  از همـــت مســـئولان  خبرهـــا 
برداشـــتن گام هایی به منظور اجرایی 
شـــدن این راه حل که روشـــن بود اما 
بـــه زعم برخی، دور از دســـترس بود، 

حکایت داشـــت. 
شـــهرداری بـــا کمـــک دولـــت قصـــد 
دارد با ســـاماندهی، نوســـازی ناوگان 
حمـــل و نقـــل عمومی و برقی ســـازی 
بخشـــی از آن بـــه ایـــن طـــرح جامه 
عمـــل بپوشـــاند و شـــرایط زندگی در 

تهـــران را بهبود بخشـــد.
برای دســـتیابی بـــه این هـــدف، هم 
نیـــاز بـــه تولیـــد داخـــل اســـت و هم 
نیـــاز بـــه تهیـــه محصـــول خارجـــی و 
البته در کنار آن وارد کردن تکنولوژی 
ایـــن  بـــرای داخلـــی کـــردن تولیـــد 

گزارش خبری

مهسا قوی قلب
خبرنگار

محصـــولات. این کار با ســـفر شـــهردار 
تهـــران به چین و انعقاد قـــرارداد برای 
وارد کـــردن اتوبـــوس، ون، تاکســـی و 
تکنولـــوژی ســـاخت آنهـــا آغاز شـــد. 
بســـتن قرارداد بـــا چینی ها در ســـال 
۶۹۱ دســـتگاه  بـــرای ســـاخت   ۱۳۹۶
واگـــن مطرح شـــده بـــود اما تا ســـال 
گذشـــته این موضـــوع معطـــل مانده 
بود تـــا اینکه علیرضا زاکانی، شـــهردار 
تهران در ســـفری به چین این قرارداد 
را عملیاتـــی کرد و البته قـــرارداد فقط 
بـــه خریـــد واگـــن محـــدود نشـــد؛ در 
کنـــار آن، برای خرید اتوبـــوس، ون و 
تاکســـی های برقـــی هـــم اقدام شـــد. 
در نهایت سال گذشته انعقاد قرارداد 
بـــرای ســـاخت ســـه هـــزار دســـتگاه 
اتوبـــوس بـــا خودروســـازان داخلی و 
خرید ۲ هـــزار دســـتگاه اتوبـــوس، ۱۰ 
هـــزار دســـتگاه ون، ۲۷ هـــزار و ۵۰۰ 
دســـتگاه تاکســـی و ۱۵۰ هزار دستگاه 
موتور برقی از چین، رســـانه ای شـــد.
 قـــرار بـــود تـــا پایان ســـال گذشـــته، 
شاهد ورود بخشـــی از این اتوبوس ها 
و تاکســـی ها بـــه خیابان هـــای تهران 

 . شیم با
بـــه گفتـــه علیرضـــا زاکانـــی شـــهردار 
تهران، طـــی ۳۲مـــاه ۱4۰۰ اتوبوس به 
نـــاوگان حمـــل و نقـــل تهـــران اضافه 
شـــده اســـت. اگرچـــه این رقـــم قابل 
از  امـــا هنـــوز خبـــری  توجـــه اســـت 
اتوبوس های ســـاخت چین نیســـت. 
در ایـــن میـــان، در جلســـات اخیـــر 

شـــورای شـــهر بـــه موضـــوع ممانعت 
برخی از اجرای این طرح اشـــاره شد.
 مهدی چمران، رئیس شـــورای شـــهر 
تهران در جلســـه ۲۱ فروردین شـــورای 
شـــهر اعلام کـــرد برخـــی بـــرای ورود 
اتوبوس هـــا و واگن ها چالـــش ایجاد 
کرده انـــد. وی اظهـــار امیـــدواری کرد 

ایـــن موضـــوع بزودی رفع شـــود.
احمد وحیـــدی وزیرکشـــور، دیروز در 
حاشـــیه جلســـه هیأت دولت در این 
زمینـــه واکنـــش نشـــان داد و اظهـــار 
امیدواری کـــرد که قرارداد شـــهرداری 
تهران با چین طبـــق برنامه ها محقق 

. د شو

دفاع وزیر کشور از افزایش خرید 
از داخلی ها و قرارداد با چینی ها

احمـــد وحیـــدی دیروز گفـــت: هدف 
شـــهرداری از عقد قـــرارداد با چینی ها 
نوســـازی ناوگان بـــوده اســـت و هیچ 
نقطـــه منفـــی در آن وجود نـــدارد چرا 
کـــه بحث هوای پـــاک در تهران خیلی 
مهم اســـت و در این حـــوزه خودروی 
برقی و متـــرو می توانند بســـیار کمک 
کننـــده باشـــند. از آنجا کـــه حدود 8۰ 
درصد آلودگی هـــای پایتخت به منابع 
متحـــرک بـــاز می گـــردد، ایـــن قبیـــل 

قراردادهـــا مؤثرند.
وزیـــر کشـــور به ایـــن نکته هم اشـــاره 
کـــرد کـــه اولویـــت، حمایـــت از تولید 
داخل اســـت امـــا هرچقدر هـــم لازم 

باشـــد، می تـــوان وارد کرد.

 شهردار تهران: برخی 
نمی خواهند کار انجام شود

شـــهردار تهران ۱۱اردیبهشت در دفاع 
از قراردادهـــای داخلـــی و خارجی که 
بـــرای مهـــار آلودگی تهـــران و ترافیک 
بســـته شـــده اســـت در مصاحبـــه ای 
گفت: به خاطر توطئه های دشـــمنان 
نمی تـــوان مفـــاد ایـــن قـــرارداد را جار 
زد. یـــک عده نمی خواهنـــد این اتفاق 
بیفتـــد. مـــردم بداننـــد ایـــن افتخـــار 
برای ایـــن دولت و شـــهرداری اســـت 
که دســـت به دســـت هـــم داده اند تا 

گره از مشـــکلات بـــاز کنند. 
عـــده ای همـــت کرده انـــد تـــا اجـــازه 
ندهنـــد کار انجـــام شـــود، ایـــن کارها 
و  اســـت  کشـــور  امنیـــت  ضـــد  بـــر 
می خواهنـــد ایـــن قـــرارداد را منحـــل 
کننـــد امـــا خوشـــبختانه نمی توانند. 
بنـــده آمده ام کـــه مردم را خوشـــحال 
کنم. مـــردم باید بدانند چـــه اتفاقات 

خ می دهـــد. بزرگـــی در کشـــور ر

تهران 11هزار دستگاه اتوبوس 
نیاز دارد

زاکانی اعـــلام کرد: طبق مســـتندات، 
تهـــران هنـــوز بـــه ۱۱ هـــزار دســـتگاه 
اتوبوس نیـــاز دارد. ۳۲ مـــاه پیش در 
زمان شـــروع به کار به عنوان شـــهردار 
هـــزار و 88۰ اتوبـــوس تحویل گرفتیم 
کـــه تنها 88۰ دســـتگاه آن فعـــال بود 
امـــا این رقم امروز افزایـــش یافته و به 
ســـه هزار و ۲۰۰ اتوبوس رسیده است. 

از ایـــن تعـــداد دو هزار و ۱۰۰ دســـتگاه 
در خطـــوط شـــهر فعـــال هســـتند که 
تا چنـــد روز آینده به ســـه هـــزار و 4۰۰ 
دســـتگاه می رســـد.همچنین ۶ هـــزار 
ون در تهـــران مربـــوط بـــه ۱۷ ســـال 
قبل بود و ۷۲ هزار تاکســـی نیز وجود 
داشـــت که بخش قابل توجهی از آن 

با فرســـودگی روبـــه رو بود.
بـــرای روشـــن شـــدن موضـــوع  وی 
از  پیـــش  داد:  توضیـــح  قراردادهـــا 
ســـفر به چیـــن بـــرای اجـــلاس »یک 
کمربنـــد یـــک جـــاده« قـــرارداد خرید 
ســـه هزار دســـتگاه اتوبوس شامل دو 
هزار دســـتگاه دیزلی و هزار دســـتگاه 
برقـــی منعقد شـــد. پـــس از حضور در 
اجـــلاس، همچنیـــن پیگیری هایـــی 
بـــرای انعقاد قـــرارداد مترو داشـــتیم. 
چینی ها با ســـفر به ایـــران قیمت های 
خود را اعـــلام کردند و یـــک میلیارد و 
۶۷۰ میلیـــون یـــورو به تعـــداد ۲ هزار 
دســـتگاه اتوبـــوس، ۱۰ هزار دســـتگاه 
ون، ۲۷ هزار و ۵۰۰ دســـتگاه تاکســـی 
۱۵۰ هـــزار دســـتگاه موتـــور برقـــی  و 
یوزانـــس )نوعـــی مهلـــت پرداخت از 
ســـوی فروشـــنده بـــه خریـــدار بـــرای 
تأمین اعتبار( شـــد. بـــه دنبال آن تیم 
کارشناســـی ما بـــه چین اعزام شـــد تا 
ببیننـــد کدام شـــرکت کیفیت بهتری 
دارد. کیفیت بـــالا در چین متعلق به 
۶ یا ۷ شرکت اســـت. تیم ما مباحث 
را بـــه صـــورت کارشناســـی بررســـی و 
شـــرکت های ســـازنده اتوبوس هـــای 
مطابق با اســـتانداردهای مـــا در ایران 
را معرفی کرد. ما با دســـتاوردهایی که 
از بررســـی کسب کرده بودیم به چین 
ســـفر و با تک تک مدیـــران کارخانه ها 
صحبت کردیـــم و در رقابت، بهترین 
کیفیـــت و کمتریـــن قیمـــت را توافق 
کردیـــم. شـــرکت های طرف قـــرارداد 
مـــا از شـــرکت های معتبـــر به شـــمار 
می رونـــد. البتـــه قـــرار شـــد چینی ها 
در ایـــران کارخانـــه بســـازند، انتقـــال 
تکنولـــوژی انجام دهند، با شـــهرداری 
شـــریک شـــوند و یوزانس ســـه ساله 
بگیرنـــد که این موضوع یک شـــیرینی 
و حـــلاوت دارد. شـــهردار تهـــران هم 
اولویـــت را در اســـتفاده از ظرفیـــت 
خودروســـازهای داخلـــی و حمایت از 
تولید داخلی دانســـت و گفت: از همه 
ظرفیت های موجود برای اســـتفاده از 
تولیـــدات داخلی اســـتفاده می کنیم 
تـــا خریدها از داخل صـــورت گیرد، به 
طـــوری که قرارداد ســـه هزار دســـتگاه 
اتوبـــوس بـــا خودروســـازان داخلـــی 

منعقد شـــده است.
 

 تهران تبدیل به پارکینگ
 شده است

در ایـــن زمینـــه پرویز ســـروری، نایب 
رئیس شـــورای اســـلامی شـــهر تهران 
در گفت و گـــو با »ایـــران« با اشـــاره به 
اینکـــه تهران تبدیل به یـــک پارکینگ 

آن هـــم نـــه متحـــرک بلکـــه پارکینگ 
ثابـــت شـــده کـــه مـــردم را در رنـــج و 
عذابی مدام قرار داده اســـت، گفت: 
آلودگی هوا و آلودگـــی صوتی که اتفاقاً 
هم کمتـــر بـــه آن پرداخته می شـــود، 
دو معضلی هســـتند که مـــردم تهران 
را آزار می دهنـــد. بدیهـــی اســـت کـــه 
ایـــن موضوعـــات بـــا اقـــدام بـــدوی و 
کند حل نمی شـــود. بـــه همین دلیل 
هم شـــورای شـــهر ششم و شـــهرداری 
منتخـــب این شـــورا بر آن شـــدند که 
اقدامی فراگیـــر و مؤثر انجـــام دهند. 
از آنجا که تا چند ســـال پیش شـــهری 
در چیـــن هماننـــد تهـــران معضلاتی 
مانند ترافیـــک و آلودگی هوا داشـــت 
و بـــا مدیریت درســـت این مشـــکلات 
را از جلـــوی پـــای شـــهروندان چینی 
برداشـــت، مـــا هـــم تصمیـــم گرفتیم 
از راه حـــل چینی هـــا اســـتفاده کنیم 
و بـــه ســـمت توســـعه حمـــل و نقـــل 
عمومـــی برویـــم. مدیریـــت چیـــن با 
برقـــی کـــردن و افزایش حمـــل و نقل 
عمومـــی و از ســـویی دیگر بـــا محدود 
کردن استفاده از خودروهای شخصی 
و مجبور کـــردن آنها به برقی شـــدن، 

موفـــق به حل این مشـــکلات شـــد.
ســـروری افزود: باید یک هـــم افزایی 
فراگیـــر اتفاق بیفتد. حـــالا ۳ میلیارد 
دلار بـــرای موضوعـــات مطروحـــه در 
حـــال مبادله اســـت. روشـــن اســـت 
کـــه شـــهرداری بـــه تنهایـــی ظرفیت 
پرداخت نـــدارد اما شـــهردار تهران در 
هیأت دولت حاضر شـــد و دولت هم 
اقدامـــات مؤثری بـــرای رفع مشـــکل 

داد. انجام 
 مشـــخص اســـت کـــه شـــهرداری و 
شـــورا عـــزم خـــود را جـــزم کرده اند تا 
مشـــکلات را از پیـــش پـــای تهرانی ها 
کنـــار بزننـــد. حمایـــت دولـــت هـــم 
موجود اســـت. مدیران شـــهری امروز 
وعـــده داده انـــد کـــه از چنـــد هفته تا 
۶ ماه دیگر کل بســـته قـــراردادی وارد 
تهـــران می شـــود، در حالـــی کـــه خط 
تولیـــد واگن هـــا و قراردادهای داخلی 
مربـــوط بـــه آنهـــا هم بســـته شـــده و 
تـــا بهمـــن مـــاه، اولیـــن ســـری تولید 
داخلـــی هـــم وارد خط می شـــوند. با 
این کار ظرفیت جابه جایی مســـافران 
در مترو تـــا دوبرابر افزایـــش می یابد.
وی گفـــت: البتـــه کـــه شـــاهد بلنـــد 
شـــدن ســـروصداهایی در ایـــن حوزه 
هســـتیم کـــه بـــه بخش هایـــی مانند  
برخی تولیـــد کنندگان خـــودرو برمی 
گـــردد. با ایـــن همه وعده داده شـــده 
از کل ظرفیت های داخلی برای تولید 
اســـتفاده شـــود. البتـــه بهره منـــدی 
صـــرف از تولیـــدات داخلـــی ســـبب 
می شـــود تهرانی هـــا به صـــورت قطره 
چکانـــی از صنعـــت تولید بهـــره ببرند 
ایـــن طریـــق مشـــکلی حـــل  از  کـــه 
نمی شـــود و در کنـــار آن حتمـــاً بایـــد 

واردات را هـــم داشـــته باشـــیم.

شهرداری 
و شورا عزم 

خود را جزم 
کرده اند تا 

مشکلات 
حوزه حمل 

و نقل را از 
پیش پای 

تهرانی ها کنار 
بزنند. دولت 
هم اقدامات 

مؤثری برای 
رفع مشکل 
انجام داده 

است. مدیران 
شهری امروز 

وعده داده اند 
که از چند 

هفته تا 6 ماه 
دیگر کل بسته 

قراردادی 
با چین 

وارد تهران 
می شود، در 

حالی که خط 
تولید واگن ها 
و قراردادهای 

داخلی 
مربوط به 

آنها هم بسته 
شده و تا 

بهمن ماه، 
اولین سری 

تولید داخلی 
هم وارد خط 

می شوند

ح  آنچه در طر
ساماندهی 

و حمایت از 
کودکان کار 

و خیابان 
دریافتیم این 

بود که اگر 
این کودکان 

در مدارس 
باشند، گرفتار 

خیابان 
نخواهند شد

معاون وزیر دادگستری:

اولویت، بازگرداندن کودکان خیابانی به مدرسه است
دستورالعمل جامع حمایت از کودکان خیابانی تدوین می شود

معاون وزیر دادگستری و دبیر مرجع 
ملـــی کنوانســـیون حقوق کـــودک با 
اشـــاره به اجـــرای طرح ســـاماندهی 
کـــودکان کار و خیابـــان بـــا رویکـــرد 
خانواده محـــوری گفـــت: برخـــلاف 
ادعـــای آمـــاری مبنـــی بـــر وجـــود ۳۰ 
تـــا ۳۵ هـــزار کـــودک کار و خیابـــان، 
واقعیـــت این طور نیســـت و حداکثر 
۵ هـــزار کـــودک خیابانـــی در تهـــران 

وجـــود دارد.
 ســـیدعلی کاظمـــی دربـــاره کاهـــش 
آســـیب ها بـــرای کـــودکان خیابانـــی 
یـــا در موقعیـــت خیابان گفـــت: این 
کـــودکان شـــرایط متنـــوع و مختلفی 
دارند و طبق برنامه ریزی دادســـتانی 
تهران، یک طرح در ســـه ماهه پایانی 
ســـال برای این کـــودکان اجرا شـــد.

 وی ادامـــه داد: ابتـــدا کـــودکان کار و 
خیابـــان سرشـــماری شـــدند؛ البتـــه 
هیچ گاه نمی تـــوان ادعا کـــرد که آمار 
دقیقـــی از تعـــداد کـــودکان خیابانی 
وجـــود دارد و در هیـــچ کشـــوری هم 
اطلاعات کاملی در این زمینه نیســـت 
امـــا بعـــد از اینکه به مرحلـــه اجرایی 
طرح وارد شـــدیم، مشاهدات حاکی 
از صحـــت آماری داشـــت که توســـط 

شـــهرداری اعلام شـــده بود.
 کاظمـــی افـــزود: طرح شناســـایی و 

ســـاماندهی کـــودکان کار و خیابـــان 
ابتدا بـــا 4 ون آغـــاز شـــد و اکنون به 
۲۲ ون افزایـــش یافته اســـت. در این 
زمینه طرح آزمایشـــی اجرا شد و پس 
از آن طـــرح عملیاتی کلیـــد خورد که 
در نتیجه آن تا پایان ســـال گذشـــته 
حـــدود هـــزار کـــودک مـــورد حمایت 

قـــرار گرفتند.
 معـــاون وزیـــر دادگســـتری بـــا تأکید 
ر  د ی  ه محـــور د ا خانو ویکـــرد  ر بـــر 
حمایـــت از کـــودکان کار و خیابـــان 
ز  ا یـــت  حما ی  هـــا یند فرا  : ود فـــز ا
ایـــن کـــودکان دارای پیچیدگی هـــای 

بســـیاری اســـت؛ فرایندها شناسایی 
و اقدامـــات اجرایـــی انجـــام شـــده 
اســـت و در ســـال جاری دستورالعمل 
جامعـــی تدویـــن خواهـــد شـــد و در 
قالب رهنمود ملی منتشـــر می شود.
 معـــاون وزیـــر دادگســـتری دربـــاره 
ح هـــای حمایتـــی بـــرای  اجـــرای طر
کـــودکان بازمانـــده از تحصیـــل ایـــن 
موضـــوع را از اولویت هـــای مرجـــع 
ملی حقـــوق کـــودک در ســـال جاری 
ح  برشـــمرد و افـــزود: آنچـــه در طـــر
ســـاماندهی و حمایـــت از کـــودکان 
کار و خیابـــان دریافتیـــم ایـــن بـــود 

کـــه اگـــر ایـــن کـــودکان در مـــدارس 
باشـــند، گرفتـــار خیابـــان نخواهنـــد 
شـــد؛ بنابراین بـــا خانواده کـــودکان 
ارتباط برقـــرار کردیم و ضرورت ادامه 
تحصیل کـــودکان را مـــورد تأکید قرار 

. یم د ا د
 کاظمـــی ادامـــه داد: برآوردهای اولیه 
این بـــود که کودکان بـــه دلیل فقر در 
خیابـــان هســـتند اما با بررســـی های 
بیشـــتر و دقیق تـــر دریافتیم که علت 
حضـــور کـــودکان بویـــژه اتبـــاع ایـــن 
اســـت که چـــون مدرســـه نمی روند، 
خانواده بـــا وجود توانایـــی در تأمین 
ترجیـــح  امـــا  کـــودک  هزینه هـــای 
می دهـــد کـــه او بیـــکار نباشـــد و کار 
کنـــد درصورتی کـــه اگـــر در مدرســـه 
باشـــند موضوع کودکان کار و خیابان 
هم حـــل خواهد شـــد. ســـعی داریم 
تـــا بـــا حمایـــت از کـــودکان بازمانده 
و  از تحصیـــل، عدالـــت اجتماعـــی 
بازماندگـــی از تحصیـــل را کـــم کنیم. 
در این زمینه شـــاخص های جدیدی 
همـــکاری  و  اســـت  شـــده  تدویـــن 
خوبـــی بـــا وزارت آمـــوزش و پرورش 
و  برنامه هـــا  بایـــد  دادیـــم.  انجـــام 
سیاســـتگذاری ها به گونـــه ای باشـــد 
که کودکـــی در ســـاعات آمـــوزش در 

خیابـــان یـــا منزل نباشـــد.

نقش محوری دانشگاه و اعضای 
هیأت علمی در مردمی سازی اقتصاد

دوازدهـــم اردیبهشـــت، روزی اســـت بـــرای قدردانـــی از 
معلمـــان و اســـتادانی کـــه نقـــش بی بدیلی در رشـــد و 
پـــرورش مـــا داشـــته اند. از دوران کودکی کـــه همچون 
نهالـــی در حـــال رشـــد بودیـــم تا زمانـــی که بـــه درختی 
تنومنـــد در بزرگســـالی تبدیل شـــدیم، همـــواره مدیون 

زحمـــات آنان هســـتیم. 
به همین مناســـبت، ضمن ادای احترام به یاد و خاطره  
اســـتاد فرزانـــه، شـــهید مرتضـــی مطهـــری، در مطلبی 
کوتاه به نقش اعضـــای هیأت علمی و دانشـــگاهیان در 
دســـتیابی به اهداف شـــعار ســـال می پردازیـــم. بدون 
 شـــک درخت نظام آموزش عالی بر شـــانه های استادان 
و اعضـــای هیـــأت علمی ریشـــه دوانده اســـت و رشـــد و 
پیشـــرفت های علمـــی کشـــورمان را بخصـــوص در چند 
سال گذشـــته بیش از همه مرهون رسوب فعالیت های 
علمی این فرهیختگان هســـتیم. کســـب رتبه یک تولید 
علمی منطقه در چندین ســـال متوالـــی و رتبه ۱۵ علمی 
جهان در ســـال گذشته، و حرکت در لبه  مرزهای علمی 
در بســـیاری از علوم نوین تنها بخشـــی از دســـتاوردهای 

نظام آموزش عالی و اســـتادان گرانقدر آن اســـت.
 معلمـــان آموزش عالـــی، در تربیـــت دانشـــجو نیـــز کم 
نگذاشـــتند و آمار نشـــان می دهد، جمعیت دانشجویی 
کشـــور نســـبت به قبـــل از انقلاب ۲۰ برابر شـــده اســـت 
و امـــروزه در حـــدود یـــک پنجـــم از جمعیـــت ایـــران را 
دانش آموختـــگان دانشـــگاهی تشـــکیل می دهنـــد، در 
حالـــی کـــه قبـــل از انقلاب ایـــن مقـــدار بـــه ۲/ ۱ درصد 
از کل جمعیـــت می رســـید. نقـــش اســـتادان دانشـــگاه 
در شـــکل گیری جریـــان دانش بنیان هـــا در کشـــور نیز 
غیرقابـــل انـــکار اســـت؛ کســـب وکار های دانش محوری 
کـــه از یکی دو دهـــه پیش با مفهوم شـــرکت های دانش 
 بنیان در ایران شـــناخته شـــده اند  و بـــا محوریت تبدیل 

دانـــش آکادمیـــک به فنـــاوری فعالیـــت می کنند. 
بـــا توجـــه به تغییـــر معـــادلات جهانـــی در همســـویی با 
تحولات فناوری، می توان گفت این دســـته از شـــرکت ها 
موتور رشـــد و توســـعه هر کشـــوری محســـوب می شوند 
و نـــوآوری و کارآفرینـــی در شـــرکت های دانش بنیـــان 
می توانـــد عامـــل مهمی بـــرای توســـعه پایدار کشـــورها 
باشـــد. در دهه های گذشته متأســـفانه صنایع مختلف 
داخلـــی با توجه بـــه محوریت یافتن خام فروشـــی نفت 
بـــرای تأمیـــن درآمدهـــای کشـــور، عقب ماندگی هایـــی 
داشـــتند و به رغـــم تأکیـــدات آینده نگرانـــه رهبـــری، 
سیاســـت های حمایتـــی بـــرای افزایش کمـــی و کیفی و 
نیـــز بالابـــردن بهـــره وری صنایـــع آن گونه که بایـــد اجرا 
نشـــده بود، امـــا به لطـــف خدا شـــرایط امروز بـــا دیروز 
تفاوت دارد؛ بســـیاری از اعضای هیأت علمی  متخصص 
ما در شـــرایط فراهم شـــده در پارک های علم و فناوری یا 
بخش های تحقیق و توسعه شـــرکت های بزرگ صنعتی 
و دانش بنیان در حال فعالیت هســـتند و به واسطه این 
فعالیت، جامعه دانشـــگاهی و دانشـــجویی مـــا بیش از 
پیش بـــه صنعت نزدیک تر شـــده؛ ایـــن نزدیکی صنعت 
و دانشـــگاه هرچنـــد هنـــوز به شـــرایط آرمانـــی و ایده آل 
نرســـیده، امـــا توانســـته فرمان حرکـــت دانشـــگاه را به 
ســـمت چالش ها و مســـائل صنعتی تغییر دهد و امروزه 
شاهد هستیم که بســـیاری از مشکلات صنایع از طریق 
دانشـــگاه ها یا به واســـطه شـــرکت های دانش بنیان که 
به طور مســـتقیم و غیرمســـتقیم بـــه دانشـــگاه های ما 

متصل انـــد، حل می شـــود.
 از ســـوی دیگر تغییر زیســـت اجتماعی جامعه که همراه 
بـــا روندهـــای جهانی در حـــال وقـــوع اســـت، نیازهای 
جدیـــدی ایجـــاد کـــرده اســـت و بالطبع برای پاســـخ به 
ایـــن نیازها صنایـــع جدید شـــکل گرفته انـــد. نمونه آن 
پلتفرم های مختلفی اســـت که بـــر پایه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات بنا شـــده اســـت. در این عرصه هـــا نیز ردپای 
جامعه علمی به صورت پررنگ  دیده می شـــود و شـــاهد 
جمع انبوهی از دانش آموختگان و اســـتادان دانشـــگاه 
هستیم که با درک درســـت از شرایط جامعه، به طراحی 
و توســـعه شـــرکت ها و پلتفرم های خدماتی می پردازند 
که در کنـــار برطرف کردن نیاز جامعـــه، با آفرینش های 
مختلف چـــون ثروت آفرینی، کارآفرینـــی و... به اقتصاد 

ملی کمـــک می کند.
 نامگذاری ســـال ۱4۰۳ به نام جهش تولید با مشـــارکت 
مـــردم توســـط رهبر معظـــم انقـــلاب و تأکید ایشـــان بر 
این کلیدواژه در حالی اســـت که طی ســـالیان گذشـــته 
رهبـــری همـــواره بـــر موضـــوع میـــدان دادن بـــه بخش 
خصوصی و مردم در اقتصاد کشـــور اشاره داشتند. یکی 
از مصداق های مشـــارکت دادن مردم در اقتصاد و تولید 
مطابق متن صریح صحبت های رهبری در دیدار ســـال 
گذشـــته با مســـئولان نظـــام، شـــرکت های دانش بنیان 
بـــا مشـــارکت نخبـــگان و  اســـت؛ شـــرکت هایی کـــه 
دانش آموختـــگان دانشـــگاهی و بخصوص اســـتادان به 
میـــدان آمدنـــد و چرخـــش چرخ هـــای تولید کشـــور را 
ســـرعت بخشـــیدند. بدین ترتیب در امتداد این تجربه 
موفـــق، یکـــی از سیاســـت های اصلی در عمل به شـــعار 
ســـال، قطعاً میدان دادن به دانشگاه ها به عنوان محل 
حضـــور و تمرکـــز لایه های مختلـــف نخبگانـــی و مردمی 
اســـت و اعضای هیأت علمـــی ما پیشـــرو و پرچمدار در 

تحقق این شـــعار و سیاســـت کلان هستند.
ح هـــای ارتبـــاط صنعـــت  مشـــارکت اســـتادان در طر
دانشـــگاه و حـــل مســـائل صنعتـــی در قالـــب انـــواع 
تأســـیس  در  مشـــارکت  دانشـــگاهی،  پژوهش هـــای 
و راهبـــری شـــرکت های دانش بنیـــان و ســـوق دادن 
دانشـــجویان به بهره برداری از علم آموخته شده نقشی 
متمایز برای آنان در مردمی ســـازی تولید و اقتصاد ایجاد 
می کند. از ســـویی دیگر بـــه مانند یک مســـیر تعاملی و 
دوطرفه، تحقق مناســـب سیاســـت های مردمی ســـازی 
اقتصـــاد در دانشـــگاه ها می توانـــد باعث تحـــول اقتصاد 
آمـــوزش عالـــی شـــود؛ در شـــرایط کنونی که مشـــکلات 
اقتصادی گریبانگیر بخش های مختلف کشـــور اســـت و 
دانشگاه ها نیز از این قاعده مســـتثنی نیستند، تسهیل 
ارتبـــاط صنعـــت و دانشـــگاه  به هـــر نحو باعـــث تزریق 
منابع مالی به دانشـــگاه ها شـــده و با کاهش وابســـتگی 
دانشـــگاه به بودجه دولتی، شـــاهد ارتقای کمی و کیفی 
در آمـــوزش و پژوهـــش و شـــکل گیری دانشـــگاه های 

کارآفریـــن خواهیم بود.

فارس

صعود هشت پله ای دانشگاه شریف در آسیا 
بر اســـاس نتایج جدیدترین رتبه بندی تایمز بین ۷۳۹ دانشگاه  از ۳۱ ناحیه  آسیایی، 
دانشـــگاه شـــریف که در ســـال ۲۰۲۳ در پله  ۶4 قرار داشت، با هشـــت پله صعود به 
جایگاه ۵۶ آســـیا رســـید.به گـــزارش کانال تلگرامی روزنامه شـــریف، بر اســـاس این 
نتایج، دانشـــگاه  امیرکبیر در رتبه ۶8، دانشـــگاه علم  و صنعت در رتبه ۷۹ و دانشگاه 
تهـــران در رتبه ۱۰۰ قـــرار گرفته است.دانشـــگاه های ســـینگهوا و پکینـــگ از چین و 

دانشـــگاه ملی ســـنگاپور هم به ترتیب در رتبه های اول تا ســـوم آســـیا قرار دارند.


